
Natuurliefhebber Jelle Westerlaak ziet planten 
verdwijnen maar ook nieuwe terugkomen.
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Beste lezer,
We staan nooit stil. En dat is maar goed ook. 
Het thema van dit SIGHT Magazine is verandering. Hoe kunnen we 
ons goed op de toekomst voorbereiden? Welke aanpassingen en 
omvormingen zijn hiervoor nodig? 

Sla een krant open en je ziet de ontwikkelingen van ons klimaat. Niet altijd de 
meest vrolijke berichten.  
Gelukkig zijn er wetenschappers die door gedegen onderzoek te doen, weten 
wat er nodig is. Hoe we op basis van wetenschap naar onze natuur kunnen 
kijken. Arnold van Vliet is bioloog en zet zich met hart en ziel, door onderzoek 
te doen, in voor onze wereld. Hij vertelt in dit magazine waar hij zoal naar kijkt. 
En wat belangrijk wordt in bijvoorbeeld groenbeheer.

Zoals onze collega Hendri zo mooi zegt: “Het begint bij bewustwording. We 
zijn als SIGHT vaak goed op de hoogte van nieuwe inzichten op het gebied van 
klimaat en natuur. We zien het als een belangrijke taak om opdrachtgevers 
deze inzichten mee te geven.” 

We kijken naar natuur met de bril van de toekomst. Biodiversiteit staat 
bijvoorbeeld hoog in het vaandel. Van daktuinen tot bloeiende bermen. Van 
het afkoppelen van regenwater tot het omvormen van grote graslanden tot 
bloem en plantrijke gebieden. Allemaal kleine puzzelstukjes die helpen het 
grote plaatje te verbeteren. Gelukkig groeit en bloeit onze natuur altijd door. 
Daar kunnen we van op aan! 
Er staat weer een mooi nieuw herfstseizoen  
voor de deur. Geniet ervan, 

We staan

NOOIT STIL

HENRI SCHUURMAN

ALGEMEEN DIRECTEUR

Inspiratie opgedaan? 
Laat het me gerust weten!
henri.schuurman@sightlandscaping.nl 
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Dat het klimaat verandert staat vast. We krijgen 
te maken met extremere weersomstandigheden, 
waardoor we ons leven en onze omgeving op allerlei 
manieren moeten aanpassen. Maar daar zijn we 
ons helemaal niet zo bewust van. Arnold van Vliet, 
bioloog aan de universiteit van Wageningen, wil daar 
verandering in brengen. 

Arnold hangt net met EditieNL op. Het item waarbij 
hij als expert gevraagd was iets te vertellen gaat niet 
door. Het probleem met de engerling, de larve van 
de meikever, die de wortels van de voetbalvelden 
aanvreet, is te moeilijk in beeld te vangen. Jammer 
dat het niet doorgaat? “Eigenlijk komt het wel goed 
uit,” zegt Arnold. “Ik ben druk en afgelopen zaterdag 
was ik ook al op RTL Nieuws.”
De media weten de bioloog te vinden en dat is 
niet voor niks. “Ik vraag heel bewust aandacht 
voor de effecten van het klimaat. Overheden en 
inwoners weten niet wat er op ze afkomt. Dus als 
media mij hierover benaderen, werk ik eigenlijk 
altijd mee.” Al op jonge leeftijd weet Arnold dat hij 
een bijdrage wil leveren aan het verlichten van het 
klimaatprobleem. n zijn jeugd hield hij al van de 
natuur. “Ik was een liefhebber maar niet iemand 
die, zoals sommige jongeren, er al heel veel van 
wist.” Maar als middelbare scholier zag hij de 
sombere natuurdocumentaires op televisie die een 
onheilspellende blik op de toekomst gaven. “Op een 
dag wist ik: ik wil persoonlijk een bijdrage leveren aan 
het oplossen van die problemen.” 

“IK VRAAG HEEL 
 BEWUST AANDACHT  
 VOOR DE EFFECTEN   
 VAN HET KLIMAAT ”

Arnold van Vliet
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Hooikoorts
Nog zo’n huis tuin en keukenuitdaging waar we meer 
mee te maken gaan krijgen is hooikoorts. Zo duurt 
het hooikoortsseizoen steeds langer, inmiddels al tot 
september/oktober. De hoeveelheid aan pollen in 
combinatie met de stijgende temperaturen kan invloed 
hebben op de luchtkwaliteit. 
En ook hier zien we dat wat goed is voor de biodiversiteit, 
soms gevolgen heeft. “Bloemrijke zadenmixen
bevatten soms ambrosiazaad. De pollen van de 
ambrosia geven veel hinder. Het is verstandig om ze 
uit de tuin te halen als je ze treft. “Ik laat ze wel staan,” 
lacht Arnold. “Maar dat is omdat ik hem er dan voor een 
tvitem uit de grond kan trekken zodat de mensen thuis 
op beeld kunnen zien om welke plant het gaat.”
Een oplossing is er volgens Arnold nog niet.  

“Hooikoortspatiënten, maar ook hun huisartsen, weten 
vaak niet van welke pollen ze last hebben. Als daar meer 
kennis over is, kunnen hooikoortsmedicijnen preciezer 
worden ingezet. En we moeten kijken welke bomen en 
planten we neerzetten. Een olijfboom in de tuin is nu hip, 
maar dat is een flinke hooikoortsveroorzaker.”

Optimist
Of Arnold niet moedeloos wordt van al die sombere 
voorspellingen voor de toekomst? “Het baart me wel 
zorgen ja. Ik blijf mijn verhaal vertellen in de media. 
Ik en allerlei collega’s verzamelen en verspreiden 
veel kennis via websites zoals Natuurkalender.nl en 
Klimaateffectatlas.nl. Gelukkig ben ik een optimist, ik ga 
er vanuit dat we hier ook zeker mee leren omgaan!”

Hitte-eiland
Met welke veranderingen krijgen we dan zoal te maken 
en hoe heeft dat zijn effect op het groenbeheer? 
Dat duidelijk maken gaat het gemakkelijkst met een 
voorbeeld. De klimaatveranderingen zijn onder te 
verdelen in vier thema’s: droogte, overstromingen, 
wateroverlast en hitte. 
Kijkend naar die laatste: de temperaturen stijgen en er 
zullen meer dagen komen met tropische temperaturen. 
In de stad is dat nog een beetje meer dan in een 
landelijke omgeving. Om zogenaamde hitte-eilanden te 
voorkomen, kunnen we meer groen aanbrengen in de 
stad. “Maar we moeten wel goed nadenken over welk 
groen dat dan is,” stelt Arnold. “Het moeten planten 
en bomen zijn die extremere weersomstandigheden 
aankunnen. We hebben plantsoenen nodig die 

zo natuurlijk mogelijk zijn. En waar plek is voor 
nectarrijke planten, want we willen ook de biodiversiteit 
bevorderen.” Daarbij moeten we niet willen vasthouden 
aan wat we al kennen. “Het staat vast dat komende 
decennia 40% van onze plantenpopulatie verdwijnt,” 
zegt Arnold droog. “Mensen vinden dat heel erg, maar 
daar gaan we niks meer aan doen.” Hij kan het ook van 
de zonnige kant bekijken: “Het goede nieuws is dat er 
nieuwe soorten voor in de plaats komen. Plantensoorten 
uit landen tenzuiden van Nederland voor wie Nederland 
warm genoeg gaat worden”.

Muggen
Meer groen in de stad is dus belangrijk, maar leidt 
weer tot nieuwe dilemma’s. Want groen trekt muggen 
aan, die door de stijgende temperaturen al in aantal 
gaan toenemen. Van de gewone huissteekmug zullen 
we meer last krijgen, ook omdat die vaker ziektes met 
zich meedraagt. Ook de tijgermug komt vanuit Azië 
en ZuidEuropa deze kant op. “Die komen hier door 
transport en kunnen steeds beter overleven.” 
Nog zo’n uitdaging. Er worden momenteel veel wadi’s 

aangelegd: groene greppels in stedelijk gebied. Een wadi 
is een buffer voor regenwater en zuivert het, waarna 
het water infiltreert in de ondergrond. “Maar een wadi 
betekent ook dat er soms sprake is van stilstaand 
water. En dat gecombineerd met stijgende temperatuur 
maakt wadi’s heerlijke plekken voor muggen, mits 
ze niet goed aangelegd zijn en niet onderhouden 
worden.” aldus Arnold. “Dus wat nu een goede oplossing 
voor wateroverlast lijkt, brengt wel weer nieuwe 
consequenties met zich mee. Daar moeten we ons 
bewust van zijn.”

Wat is het antwoord? 
Of Arnold al alle antwoorden heeft? Hij lacht: “Nee, 
maar die gaan er wel komen. Eerst moet tussen de 
oren komen met welke klimaateffecten we te maken 
krijgen en dat we daarop moeten anticiperen. Dat is 
mijn missie.” Een oplossing heeft Arnold overigens wel: 
“Laat gemeentes en groenbeheerders meer ecologen 
in dienst nemen. Zij zijn nodig om nu beslissingen te 
nemen waardoor we straks goed met de effecten van de 
klimaatwisselingen om kunnen gaan.” 

Klimaateffectatlas
Wie wil weten wat zijn leegomgeving aan 
klimaatveranderingen te wachten staat, 
kan op de website klimaateffectatlas.nl 
terecht. Voor de thema’s overstromingen, 
wateroverlast, droogte en hitte is tot op 
straatniveau te zien wat er gaat spelen. En 
dat gaat van aantal warme nachten tot de 
kans op overstroming en van de kans op 
een natuurbrand tot zuurstofstress: een 
tekort aan zuurstof voor planten en bomen. 
Bovendien wordt op de website een aantal 
oplossingsrichtingen geschetst voor de 
problemen. 
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In alle stilte op de Loosdrechtse plassen in zijn eigen 
kano. Zo kun je Jelle Westerlaak vaak aantreffen. Of 
fossielen zoekend. Of kamperend in het wild. Soms met 
anderen, vaak alleen. “In de natuur kom ik echt tot rust. 
Het is mijn wereld”. 

Tussen vier muren, dat is niks 
“Na de havo startte ik mijn studie Toegepaste Biologie. 
Interessante materie. Maar dag in dag uit tussen vier 
muren, dat is niks voor mij. Al snel zwaaide ik daar af 
en ging ik op zoek naar een baan in de natuur. Gelukkig 
kon ik bij SIGHT een BBL hoveniersopleiding volgen en 
werken tegelijk. Dat betekent dat ik vier dagen aan de 
slag was en dinsdag in Nijkerk naar school ging. Perfect! 
Ik volgde de opleiding met drie andere collega’s. Deze 
zomer heb ik mijn diploma gehaald en daar ben ik 
natuurlijk blij mee. Zeker omdat we nu allemaal een 
baan er aan over hebben gehouden!” 

Oehoe in het donker 
Dat Jelle van natuur houdt, zie je terug in zijn hobby’s. 
“Ik houd ervan de natuur alleen op te zoeken. Ik vind 
dat niet eenzaam. Het geeft me rust. Ik maak mooie 
dingen mee, hoor. Zo was ik eens wildkamperen in de 
Ardennen. Midden in de nacht zat ik in een verlaten 
steengroeve, toen plots een oehoe van zich liet horen. Ik 
kan je wel zeggen, dat is een indrukwekkend geluid”. 

Waterwingebied 
“Ik werk graag aan de natuur in het Waterwingebied 
in Amersfoort. Dat is een gebied dat het midden 
houdt tussen een natuurgebied en een park. Je vindt 
er ongerepte natuur maar ook een speeltuin. Dat is 
interessant. Een balans vinden tussen recreëren voor 
ons mensen en het beste voor het bos, planten en 

dieren. De ecologische waarde behouden. Voor de een 
zorg je voor een strakke speelweide, voor de ander 
laat je zoveel mogelijk bestaande natuur in tact. Ook 
vind ik het geweldig om jaarlijks mee te helpen aan de 
paddentrek. We graven dan een sleuf zodat de padden 
niet kunnen oversteken. De padden worden opgevangen 
in emmers. Vrijwilligers brengen elke ochtend de 
opgevangen padden naar de overkant van de straat.” 

Maasvlakte vol fossielen 
“Wist je dat de Tweede Maasvlakte vol fossielen uit 
de ijstijd zit? Destijds is dit gebied opgespoten met 
zand waar veel overblijfselen van de ijstijd in zitten. 
Regelmatig ben ik daar te vinden. Er zijn wel excursies 
of clubs maar ook hier ga ik graag alleen. Ik heb zeker 
wat pareltjes gevonden. Bijvoorbeeld een mammoetbot 
en een paardentand uit de ijstijd. In de Ardennen vind ik 
regelmatig fossielen van varens, nog van voor de dino’s. 
Ik heb een mooie verzameling inmiddels.” 

Meeveranderen 
“Ik zie dat de natuur en het klimaat aan het veranderen 
zijn. We kunnen in het klein daar allemaal wel wat aan 
doen. Bijvoorbeeld in je eigen tuin. Meer ruimte voor 
planten en dieren laten. Gewoon eens niet snoeien 
of oud blad weghalen. Ik zaai bijvoorbeeld inheemse 
kruidenmengsels waar insecten blij van worden. En ik 
zie ook kansen voor steden en dorpen. Daar meer groen 
brengen zodat de hitte vermindert. Tegelijkertijd denk 
ik dat we over een aantal jaar afscheid gaan nemen van 
een aantal plantensoorten. Zien we niet meer terug hier, 
doordat het klimaat verandert. En daarin moeten wij 
ook wat meeveranderen, denk ik. De natuur is altijd aan 
verandering onderhevig dus dat gaan we nooit helemaal 
tegenhouden.”

“HET GELUID     
 VAN EEN OEHOE   
 IN EEN OUDE 
 STEENGROEVE. 
 INDRUKWEKKEND”JELLE
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Geboren en getogen in Voorthuizen  de nu 
veertigjarige Hendri Hoogenbeen wordt midden in 
het Veluwse groen geboren. “Het zou goed kunnen 
dat ik daardoor zo graag in de natuur ben”. Hendri 
is regiomanager en verantwoordelijk voor het reilen 
en zeilen op de vestigingen Almere, Amersfoort en 
Rhoon. “Toen ik de leeftijd had bereikt dat ik mocht 
werken, deed ik dat direct. Ik wilde altijd al in het 
groen aan de slag. Mijn eerste baantje zocht ik 
daarom met zorg uit. Ik mocht klusjes doen bij een 
hovenier. En nu, 25 jaar later, werk ik nog steeds met 
veel plezier in ons mooie vak”. 

“Inmiddels heb ik een rol waar ik al mijn ervaring in 
kwijt kan. Het lijkt er misschien op dat ik bewust een 
bepaalde weg heb uitgestippeld voor mezelf. Dat is 
niet zo. Na mijn MBO opleiding ging ik aan de slag bij 
een hoveniersbedrijf. Bij toeval kwam ik op kantoor 
terecht. Daar leerde ik plannen, inkoop, calculeren. Alle 
kneepjes van het vak.” 

Met openheid kom je het verst
Hendri zorgt zo goed als kan voor zijn collega’s. “Ik wil 
graag dat ze fluitend naar hun werk gaan. Persoonlijke 
aandacht. Benaderbaar zijn. Ik vind dat heel belangrijk. 
Ik ben blij als ik waarde kan toevoegen in de brede 
zin van het woord. Een goed gesprek bijvoorbeeld. 
Stukje coaching. Kopje koffie. Ik ben er van overtuigd 
dat je met openheid het verst komt. Niet alleen de 
leuke dingen bespreken maar ook als iets niet zo goed 
loopt. Zo bouw je een vertrouwensband op. Als iemand 
met plezier naar zijn werk gaat, is dat prettig voor die 
persoon, maar ook voor zijn omgeving. De mens staat 
voor mij absoluut voorop.”

Toekomst zou meer meetbaar moeten zijn 
“Ik zie er meer en meer aandacht is voor verduurzaming 
en het toevoegen van biodiverse planten. Voor ons als 
groenspecialisten zie ik een schone taak. Namelijk dat 
wij nu al voorsorteren op de klimaatontwikkelingen 
die komen. Daar hebben wij vaak eerder zicht op dan 
opdrachtgevers. Logisch, het is ons vak. Ik doe dat graag 
en vindt het ook belangrijk. Soms zou ik wel wat extra 
inzicht willen krijgen in de cijfers. Bijvoorbeeld: deze 
vierkante meter tuin met deze bloemen en planten 
zorgt voor nectar voor 10 bijen. Dat zou het nog 
inzichtelijker maken en duidelijk maken waar we dus 
vooral meer van kunnen doen om onze natuur zo goed 
mogelijk te helpen.”

Die tuin moet toch weer anders
“Mijn vrouw wordt af en toe gek van me. Dan krijg ik het 
weer op mijn heupen en gooi ik de voortuin om. Rijd 
ik naar de kweker om nieuwe planten te halen. Werkt 
ontspannend voor mij. Zeker na een drukke dag vind ik 
het fijn om buiten bezig te zijn. Ik ga over buiten, mijn 
vrouw over binnen. Op verzoek en met frisse tegenzin 
heb ik de achtertuin voorzien van een groot grasveld. 
Voor de kinderen, om te voetballen. Als het aan mij lag, 
had ik daar prachtige planten neergezet. Maar als je 
kinderen en je vrouw blij zijn, is ook veel  waard.” 

Hendri
Hoogebeen

“IK WIL DAT 
 MIJN COLLEGA’S FLUITEND 
 NAAR HET WERK GAAN”

“Een project waarvan ik zó blij van word is het 
Elisabethpark. Daar in komt alles samen. Bij de 
bewoners voelde je zo’n diepe motivatie om van 
dit gebied een park voor iedereen te maken. Een 
hart van de wijk. Als je kijkt waar we begonnen. 
In een huis van een bewoner waar uiteindelijk 
30 enthousiaste buurtbewoners hun ideeën 
vertelden tijdens een bijeenkomst. En dan nu: 
een groene oase in Amersfoort. We hebben zij 
aan zij met de vele vrijwilligers gewerkt. Voor alle 
partijen een heel bijzondere ervaring.”  

10
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In de Groningse wijk Wijert is het groenbeheer net wat 
anders geregeld dan je zou verwachten. En dat heeft 
een bijzondere oorsprong. Eric Mooij is gebiedsmanager 
voor de gemeente en lacht: “Ja, de bewoners van de 
wijk willen nu niet anders meer. Onlangs zeiden ze: ‘dit 
nemen jullie ons niet meer af’. Dat zegt genoeg, toch?” 
Eric vertelt met energie en humor over deze andere, 
vernieuwende publiekprivate aanpak. 

Veel groene wensen 
Een aantal jaar geleden werd de bewoners van de Wijert 
gevraagd wat ze wilden verbeteren in hun wijk. “Vier 
van de vijf belangrijkste wensen van buurtbewoners 
had te maken met een mooiere, betere en schonere 
openbare ruimte. Tegelijkertijd was er sprake van een 
hoge werkloosheid. Veel bewoners van het stadsdeel 
maakten gebruik van een uitkering. Als we deze twee 
vraagstukken konden combineren en één oplossing 
zouden bedenken, dat zou geweldig zijn. En inmiddels is 
dat er in de vorm van SWO Groen.” 

Het mes snijdt in dit geval aan  
verschillende kanten 
SWO Groen is een samenwerking bestaat uit drie 
groenbedrijven, waaronder SIGHT, die zich samen 
inzetten voor een maatschappelijk doel. Eric: “Het mes 
snijdt aan verschillende kanten. Allereerst werk je dus 
aan de wensen van buurt om het groen te verbeteren. 
Dat was immers de aanleiding. Daarnaast help je 
werkzoekenden met het volgen van een opleiding en, 
niet onbelangrijk, neemt hun kans op een baan toe. Dat 
betekent weer minder kosten aan de uitkeringskant. We 
zien dit als een echte winwinwin situatie. We zijn zo’n 
drie jaar onderweg en inmiddels hebben er al 6 mensen 
een vaste baan aan overgehouden én ziet onze wijk er 
weer fijn uit. Fantastisch toch!” 

Zo bedacht, zo gedaan? 
“Bij een nieuw project is het altijd zoeken, ook binnen 
onze eigen organisatie. Je weet van tevoren gewoon 
niet altijd of het werkt. Maar het gewoon dóén, dat is 
de belangrijkste manier van onderzoek. Tenminste, 
zo zie ik dat en ik noem het handelingsvreugde. Mooi 
hè. Mijn collega’s moesten af en toe wennen. Dat snap 
ik wel, bij iets nieuws. Op een gegeven moment ging 
het me niet vlug genoeg en heb ik gewoon 2 duizend 
posters opgehangen in de stad. Toen kregen we flink 
wat aanmeldingen. Ook moet je iedereen wel goed op 
de hoogte stellen. We hebben netjes de mannen van het 
gemeentelijk openbaar groen ingelicht. De SWO mannen 
en vrouwen komen voor hun gevoel aan ‘hun’ werk. 
Maar het is een toevoeging. Gelukkig zien ze dat ook zo.”

Eric Mooij

“DE BEWONERS    
 WILLEN NIET 
 ANDERS MEER!”

Gemeente Groningen

Mooier en biodiverser
“Het wordt alleen maar mooier in de wijk. Projecten 
waar ‘onze’ mannen van de gemeentelijke 
plantsoendienst geen tijd voor hadden, worden nu 
opgepakt door SWO Groen. We hebben meer oog voor 
biodiversiteit en verduurzaming. Je moet ook bedenken 
dat het ook aan de kostenkant scheelt. Een grasveld  ik 
noem het altijd oneerbiedig ’kijkenschijtgroen’  dertig 
keer per jaar moeten maaien is arbeidsintensief. Een 
plantvak is minder werk. Een paar keer per jaar houd je 
het bij en dan staat het er nog mooier bij ook.”  

Niet alleen van de participatie elite 
“Wat ik zo prachtig vind is dat dit initiatief omarmd 
wordt door de hele wijk. Wat we vaak zien is dat 
de slimme jongens, de participatie elite noem ik ze 
wel eens, goed de weg weten te vinden in dit soort 
trajecten. Dat is natuurlijk fijn. Maar in dit geval merken 
we dat iedereen zich betrokken voelt. Van jong tot oud. 
Van uitkeringsgerechtigd tot de ondernemer op de 
hoek.”  

Even een tukje doen 
“Onlangs was ik bij de Wijkpost. Daar was een SWO 
Groen’er die na het harde werk even een tukje deed op 
de bank. Wat ik mooi vind aan dit voorbeeld is dat men 
zich thuis voelt en zich vrij voelt om dit te doen. Dat vind 
ik prachtig. Iedereen heeft talenten en iedereen levert 
op een eigen manier een bijdrage aan de wijk. Het is 
prettig om met diverse partners te werken die ook dit 
maatschappelijke doel voor ogen hebben. Ik kan me 
voorstellen dat veel meer branches voor een dergelijke 
structuur gaan kiezen. Bijvoorbeeld in de bouw”. 
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De ene Terra-student is er wekelijks te vinden, de 
ander een aantal keer in het jaar. Het Suikerterrein 
in Groningen ligt er nu mooi bij. “Dat was eerst wel 
anders”. Sjoerd Pool is programmaleider bij Terra. Terra 
verzorgt de groenopleidingen in Groningen en Drenthe. 
“Er was niks. Geen gebouw, geen stroom, geen water. 
Alleen een grote wildernis. En nu is het een plek vol 
leven en inspiratie”. 

Hotspot voor Groninger creatieven 
De Grote Markt ligt hemelsbreed slechts op anderhalve 
kilometer afstand. “Een aantal jaar geleden wilden we 
als stad graag meedoen met de Floriade. We hadden 
gave plannen, bijvoorbeeld een groenstrook dwars door 
de stad aanleggen. Helaas zijn we het niet geworden 
maar achteraf is dit terrein zo gaaf ontwikkeld.” Sjoerd 
heeft samen met partners en natuurlijk leerlingen het 

gebied opnieuw opgebouwd. “Inmiddels zit er geiten, 
innovatieve groene concepten op het omliggende 
terrein, komen wandelaars langs en organiseren we 
evenementen zoals een timmerdorp voor kinderen. 
Het is een plek voor Groninger creatieven. Het is zo 
fantastisch om te zien dat het een plek is geworden 
waar alles samenkomt. Onderwijs, bedrijfsleven, onze 
maatschappelijke rol pakken we hier én we denken na 
over een betere wereld. Denk daarbij aan duurzame 
oplossingen en biodiversiteit.” 

Connectie met bedrijfsleven: een must 
“Ik vind het belangrijk dat leerlingen de theorie en 
praktijk van het vak leren. Ik zet me dus met hart en ziel 
in voor die connectie met het bedrijfsleven. Bijvoorbeeld 
met SIGHT. Ik zie dat er in ons mooie groenvak ook 
personeelstekorten zijn en nog verder zullen toenemen. 
En daar hebben we als partners in het groen dezelfde 
uitdaging. Uiteraard lopen onze studenten stages en 
dat is geweldig. Met dit Suikerterrein kunnen we de 
mogelijkheden van samenwerking met het bedrijfsleven 
uitbreiden. Ik zit met vele partijen om tafel. Dan praten 

we over visie en vooral hoe we het kunnen realiseren 
samen met mijn collega’s en partners. Je ziet me niet op 
een tractor of tussen de planten, kan ik helemaal niet. 
Maar het voor elkaar krijgen van deze projecten kan ik 
weer wel en daar hou ik ook van. Je kunt zo echt veel 
voor elkaar krijgen als je samen met partners uit de stad 
de schouders eronder zet!” 

Innovatie is óók terugkijken
“Ik ben programmaleider en dat betekent natuurlijk 
dat ik altijd naar de toekomst kijk. Nieuwe plannen, 
uitproberen, inspiratie. Toch zoeken we in onze 
opleiding juist vaak terug in ‘vroeger’. In oude ambachten 
of oude machinerie. Denk aan wilgenvlechten. Of het 
enten van fruitbomen. Ik denk dat die oude ambachten 
helemaal terugkomen.”  

Plek voor inspiratie 
“We zijn er voor onze studenten. En als je naar de 
agrarische toekomst kijkt, hoor je inderdaad veel over 
over intensieve veeteelt of boeren die anders moeten 
gaan werken. Ik vind dat een lastige kwestie, want ik 
zie dat veel boeren met hun rug tegen de muur staan 
en elke dag met alle liefde voor hun dieren zorgen. 
Wij oordelen daarom niet en willen alleen inspireren. 
We gebruiken bijvoorbeeld op het Suikerterrein geen 
gewasbeschermingsmiddelen. Dat kan natuurlijk, maar je 
ziet dus dat je dan minder productie hebt. En dan hebben 
we dáár juist gesprekken over. En zo vind ik dat het ook 
zou moeten. Inspiratie en geen wijzend vingertje.” 

Het Suikerterrein is niet schools maar wel een school. 
We hebben uiteindelijk maar één doel. En dat is onze 
studenten zoveel mogelijk leren en vooral anders en 
vrij leren denken. 

SJOERD

Anders leren 
denken op 

het Groningse 
Suikerterrein

Het Suikerterrein moet de komende jaren plaats maken 
voor nieuwbouwwoningen. “Ja, dat is natuurlijk jammer 
en tegelijkertijd biedt het weer mooie kansen. Ik zie 
voor me dat we samen optrekken met ontwikkelaars 
en bouwers om zo groen zo goed mogelijk in de nieuwe 
wijk te laten terug-komen. En in de tussentijd - de bouw 
van een nieuwe wijk duurt ook zo’n 20 jaar - kunnen wij 
zo goed mogelijk de braakliggende terreinen voorzien 
van groen en bloemenmengsels. Dat zie ik al helemaal 
voor me”. 
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“IK DENK GRAAG 
 OUT OF THE BOX”

ROBINDenk niet dat Robin Hannink dagelijks in zijn Chevrolet 
Apache op het werk verschijnt. De afstand Bad Bentheim 
- Holten is voor een brandstofslurper als deze pick-up een 
beetje te gortig. Maar als het even kan, tourt hij er mee, 
het liefst tijdens weekendjes met zijn oldtimerclub. Robin 
heeft zijn auto nu zo’n 25 jaar, heeft hem laten overkomen 
uit Californië. “Toen ik hem kreeg reed hij 1 op 80 meter, 
hij was gebruikt voor rally’s. Dat was me wat gortig. Ik heb 
hem helemaal uit elkaar gehaald, in 2003 was hij weer 
rijklaar. “En het brandstofverbruik nu? ‘Met zijn 1 op 5 a 6 
is het nog steeds geen zuinige auto, maar hier kan ik wel de 
weg mee op.” 

Eén grote familie
Zijn voorliefde voor Amerikaanse auto’s, hij heeft er twee, 
heeft volgens Robin met twee dingen te maken. Aan de ene 
kant is het de gezelligheid van de oldtimerclub waar hij lid 
van is. “Ja, je barbecuet, drinkt eens een drankje. Kijk, het is 
eigenlijk één grote familie.” Samen met zijn vrouw bezoekt 
hij dan ook graag de meetings die de club zo’n tien keer per 
jaar organiseert. Daarnaast spreekt het Amerikaanse aspect 
van de auto’s Robin erg aan. “Amerika is toch het land van de 
mogelijkheden. En dat past mij. Ik vind dat je mogelijkheden 
moet pakken als het kan. Je hoeft je niet te laten begrenzen 
door alle regeltjes. Ook in mijn werk denk ik graag out of the 
box. Niet dat ik de regels aan mijn laars lap, hoor. Ik bedenk 
graag creatieve oplossingen samen met mijn team.” 

Duitse Gründlichkeit
Omdat Robin wel wat ruimte nodig had voor het sleutelen 
aan zijn auto’s kwam hij 15 jaar geleden in zijn zoektocht 
naar een huis met een lap grond in het charmante plaatsje 
Bad Bentheim terecht, net over de Duitse grens. Nog altijd 
woont hij daar met veel plezier niet in de Nederlandse 
enclave, maar in het oude dorp. Of het groenbeheer in 
Duitsland anders is? Jazeker. “In de woonwijk wordt alles 
vrij rigoureus gesnoeid en gemaaid twee keer per jaar. 
En is het esthetische gehalte iets minder belangrijk, de 
openbare ruimte is meer gericht op functionaliteit. Er wordt 
meer geasfalteerd en met beton gewerkt op voetpaden 
bijvoorbeeld. Waar je bij ons de stoep om en om afsluit met 
een halve stoeptegel van 15 cm, gebruiken ze in Duitsland 
één eindtegel van 45 cm. Ja, en als je dat overal doet, dan 
scheelt dat in het aantal voegen waarin onkruid groeit.” 
Ook houden mensen zelf het stukje stoep voor hun huis 
schoon. “Toch een kwestie van andere normen en waarden.” 
Biodiversiteit in de particuliere tuin, dat zit daarentegen nog 
niet zo tussen de oren. “Ook in de tuin wordt in het najaar 
alles kortgesnoeid. Laat toch staan, denk ik dan. Je haalt zo 
alle schuilplekken voor veel dieren weg.”
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Bankjes bij de ingang, voor de ouders. Dat is fijn als ze 
de kinderen ophalen. Althans, zo zag het team van Elly 
Hofstede, directrice van basisschool de Mirt in Kampen 
het voor zich op het nieuwe schoolplein. Goed voor de 
saamhorigheid. “Het liep even anders”, lacht Elly. “In 
positieve zin zijn we verrast door de creativiteit en het 
ondernemerschap van onze kinderen. De bankjes zijn 
omgedoopt tot kraampjes waar ze hun ‘waren’ verkopen. 
Takken, stokjes, steentjes. Met zoveel fantasie. We merken 
direct dat ons nieuwe schoolplein hun spel in positieve zin 
beïnvloedt. Zo leuk om te zien!”

Sluitstuk van een periode van verandering
“We zien en voelen dat dit groene schoolplein voor ons 
het sluitstuk van een periode van gezamenlijke opbouw 
en verandering is. Een aantal jaar geleden hebben we met 
elkaar een aantal doelen bepaald. Met ons team, met de 
ouders. Daarin stonden een aantal thema’s centraal. Samen 
en flexibel, veilig en kalm, openheid en transparant. Deze 
thema’s hebben we door laten werken in de vernieuwing 
van ons gebouw en nu ook in het nieuwe schoolplein. Dat dit 
schoolplein er nu is, is werkelijk een feestje”. 

Van somber en grijs naar natuurlijk en licht
“Als je hier eerder kwam dan zag je stenen en grijs. Een 
sombere uitstraling. Een uitnodiging tot vandalisme en 
verveling. Nadat ons gebouw een revisie had ondergaan, 
paste het schoolplein hier echt niet meer bij. Op dit 
moment is er meer groen  al moeten de laatste planten 
nog geplaatst worden , er zijn meer ronde vormen. Al met 
al een vriendelijker plein. Je merkt direct dat kinderen op 
een andere manier met elkaar omgaan. Hun spel verandert, 
meer fantasierijk en creatiever. Grappig dat ouders nog wel 
eens vragen waarom het voetbalveld weg is. Daar heeft nog 
geen kind naar gevraagd, zij gaan helemaal op in het nieuwe 
plein.”  

Een park voor iedereen 
“Wij vinden dat een schoolplein meer is dan een plein 
voor de school. We zijn naast een kerk in in een woonwijk 
gesitueerd. Die verbinding willen we ook graag leggen. Daar 
komt dat ‘samen’ in terug. Nu al drinken buurtbewoners een 
bakkie koffie op ons nieuwe plein. We zien het eigenlijk meer 
als een park. Ook onze lessen geven we regelmatig buiten. 
Buiten zijn ontspant. En dat vinden we ook belangrijk in deze 

“KINDEREN VERZINNEN     
 DINGEN DIE WIJ MET ONS 
 VOLWASSEN BREIN NIET    
 BEDENKEN KUNNEN”

‘Als ouders rond etenstijd bellen om te vragen of hun kind  
nog op het schoolplein speelt, dat is het mooiste wat er is!’ 

Elly Hofstede
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Jan de Pater in één van de initiatiefnemers en kartrekkers van een 
tot buurttuin omgetoverde plantsoen in Ermelo. De tuin is opgezet 
door bewoners en wordt nu door hen beheerd.  Jan is regelmatig in 
de buurttuin te vinden met zijn kruiwagen. De moestuin is gelegen 
in het midden van de tuin. Hier heeft een aantal omwonenden een 
eigen vak waar ze groenten verbouwen. Daaromheen bramen, 
bessenstruiken, een paar fruitbomen, maar ook rododendrons. 
Het geheel is omgeven door een beukenhaag. Een prachtig grote 
tuin waar Jan de Pater vanuit zijn woning op kijkt. 

‘U bent nu aan zet’
Zo was de tuin niet. “Jaren geleden was dit een verwilderd 
plantsoen alleen maar bodembedekkers en veel te grote eiken,” 
aldus Jan. De gemeente wilde het renoveren, maar dan wel in 
samenspraak en met de buurt, zo stond er in de brief te lezen 
die de omwonenden van het plantsoen ontvingen. Jan: “De brief 
eindigde met u bent aan zet. Nou, toen ben ik direct achter de 
computer gaan zitten en heb ik een voorstel geschreven.” 
Dat voorstel bleek onbewust al jaren in zijn hoofd te zitten. “Ik 
had lange tijd een moestuin, maar die moest op een gegeven 
moment wijken voor nieuwbouw. Ik was druk met werk en gezin, 
dus ik hoefde een poosje geen andere. Maar dat beviel niet zo. 
De moestuin is mijn uitlaatklep zo na het werk. Een paar jaar 
geleden stond ik in mijn huis voor het raam en keek naar het 
verwaarloosde plantsoen en zei tegen mijn vrouw ‘als we daar 
nou eens een moestuin konden maken.” Niet wetende dat dit een 
aantal jaar later zou gebeuren.

“NU MAAK IK VANUIT MIJN 
 WONING DE SEIZOENEN MEE”JAN
Een geliefde buurttuin 
De door Jan zo geliefde moestuin werd de kern van zijn plan. 
Op de bewonersavond, met lage opkomst, bleek de gemeente 
enthousiast over Jans voorstel. Samen met de huisaannemer van 
de gemeente, de groenvoorziening en medebewoners kon hij 
aan de slag. “Dat was wel leuk, want ik kon door mijn ervaring bij 
SIGHT die jongens een beetje aansturen”. 
Het resultaat is een prachtige buurttuin, gemaakt op de Ermelose 
hei. Arme grond die gelukkig in de jaren ’70 al een goede toplaag 
had gekregen. Jeneverbes is geplant om de historie van de grond 
niet te vergeten. Jan praat met liefde over de Lareyhof zoals de 
buurttuin door de omwonenden genoemd wordt. “Het is heerlijk 
om dit zo vlak voor je deur te kunnen doen. Door de tuin maak ik 
de seizoenen nu echt mee.”
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All round hovenier Roland Derksen is in zijn werk de 
hele dag op het land te vinden. In zijn vrije tijd vindt hij 
ontspanning tijdens duiken. “De onderwaterwereld is 
zo mooi.” Roland gaat graag nieuwe uitdagingen aan, 
zowel in zijn vrije tijd als in zijn werk.

“Ik probeer graag nieuwe dingen, ik houd van afwisseling 
in mijn werk.” Als manus van alles wordt hij binnen 
SIGHT op allerlei projecten ingezet. De ene keer 
begeleidt hij medewerkers die wat extra aandacht 
kunnen gebruiken bij een project, de andere keer 
verricht hij zaagwerk of plant hij 60 nieuwe bomen aan. 
Al die verschillende activiteiten bezorgen hem gelukkig 
geen stress. “Integendeel, ik ben heel rustig, kan met 
iedereen goed werken. Een beetje diversiteit in het werk 
past me dus wel.”

In zijn vrije tijd ging Roland na 20 jaar snorkelen ook een 
uitdaging aan. Met snorkelen zag hij prachtige dingen 
onder water, maar hij moest toch snel weer naar boven 
om adem te halen en echt diep kon je ook niet. Een 
jaar of vijf geleden besloot hij het duiken te proberen. 
Te beginnen in het zwembad. Roland: “Dat was best 
spannend, het is een gekke gewaarwording dat je ineens 
onder water kan ademhalen.” Maar het beviel en algauw 
volgde een duik in open water. Inmiddels heeft hij meer 
dan 150 duiken gemaakt en is hij wekelijks onder water 
te vinden, ook in de winter. 

Duiken is het mooist op tropische plekken. Roland: 
“Ik heb dan het gevoel dat ik me in een megagroot 
aquarium begeef. In glashelder water kom je allerlei 
soorten vissen en koraal tegen. En je bent in het water 
helemaal gewichtloos. Je draagt misschien wel 20 kg 
bepakking mee, maar daar voel je niks van. Rustgevend 
hoor.”
Roland duikt graag in Egypte, op Curacao en Bonaire. 
“Het koraal van Egypte is zo mooi. Het is zacht en 
kleurrijk. Op Bonaire heb je dan weer prachtige 
schildpadden.” Maar ook in Nederland kan je prima 
duiken. Na het werk is Roland regelmatig te vinden in 
de plas bij SlijkEwijk. Daar treft hij brasems en grote 
snoeken. En zijn ervaring met de Hollandse paling zal 
hij niet snel vergeten. “Zie ik nou slangen, dacht ik. 
Maar nee, het waren palingen. Dat was een aparte 
gewaarwording, die kom je bijna niet tegen.”

Roland duikt ook ’s avonds en ’s nachts. Lamp op en 
de diepte in. Of het koud is? “Jawel, maar ik heb een 
thermovest aan en met het droogpak dat ik onlangs heb 
aangeschaft word ik niet nat.”
Duik tussen haaien, daar droomt Roland van. Heeft 
hij trouwens al wel eens gedaan. Maar dat was in een 
bassin met haaien in gevangenschap. “Tussen de haaien 
van 1,5 meter. Ja, dan weet je ook wel dat je niet je 
vingers moet uitsteken. Maar het is toch anders dan in 
het wild.”

“HET LIEFST BEGEEF IK MIJ IN  
 HELDER BLAUW WATER”ROLAND
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“OP MIJN WERK BEN IK BEZIG  
 MET DE TOEKOMST, 
 THUIS DUIK IK IN HET VERLEDEN” THOMAS

SIGHT Inspiratiemagazine

“Op mijn werk ben ik bezig met de toekomst, thuis duik 
ik graag in het verleden”
Thomas Kropman zorgt ervoor dat al het materieel dat 
nodig is voor het groenonderhoud veilig is, gekeurd 
en inzetbaar. En het liefst kijkt hij vooruit: wat is er in 
de toekomst nodig aan materieel om het groen nog 
duurzamer te beheren?
“Wat ik het allerleukst aan mijn werk vind is dat ik 
van te voren nooit weet hoe mijn dag er uit ziet,”zegt 
Thomas. “Als ik gebeld wordt, zoek ik ter plaatse uit 
wat er aan de hand is en zorg ik dat het voor elkaar 
komt. En dat is gaaf als het lukt. Je moet met dit werk 
snel schaken en improviseren. Daar houd ik van.”

Zonnepanelen op het dak 
“Ook vind ik het fantastisch om bezig te zijn met 
toekomstbestendig maken van de machines. Zo 
onderzoek ik hoe voertuigen energiezuiniger te maken 
zijn. Met zonnepanelen op het dak bijvoorbeeld. Of 
door accu’s onderweg opladen in bussen, zodat de 
bussen niet naar een oplaadstation hoeven te rijden, 
dat is zonde van de kilometers.” Stiekem droomt 
Thomas al van machines waarvan de bediening volledig 
geautomatiseerd is. “Een maaimachine zo afstemmen 
dat die zelf perfect een heel stuk land maait, dat lijkt me 
wel vet.”

Oude glorie
Waar Thomas in zijn werk druk is met de toekomst en 
geïnteresseerd is in automatisering, hangt hij in zijn vrije 
tijd juist aan nostalgie. Al zijn vrije uren gaan momenteel 
zitten in het restaureren van een oude, klassieke 
zeilboot. Van onder tot boven bouwt hij hem zelf weer 
op.”Ik ben thuis helemaal niet van de gadgets,” vertelt 
hij, “Dan vind ik het juist gaaf dat het me lukt om een 
dieselmotor uit 1940 weer aan de praat te krijgen door 
er zelf iets aan toe te voegen.” Hij lacht: “Ja, ik ben er 
trots op dat ik mijn boot in oude glorie herstel en weer 
tot leven heb.”
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SIGHT Inspiratie Magazine is een 
uitgave van SIGHT Landscaping. 
Naar het idee van Henri Schuurman. 
Met dank aan alle collega’s die 
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Niets uit deze uitgave mag geheel of gedeeltelijk worden ver-

veelvoudigd, opgeslagen in een geautomatiseerd gegevensbe-

stand of openbaar gemaakt worden op welke wijze dan ook, 

zonder schriftelijke toestemming van Sight Landscaping*  

Aansprakelijkheid: Sight Landscaping sluit iedere aansprake-

lijkheid voor schade als gevolg van een druk of zetfouten uit.  

*De redactie is niet aansprakelijk voor gegevens die door 

derden worden verstrekt. 

COLOFON

Op onze website zie je 
nog meer voorbeelden 
van inspirerende projecten 

Neem gerust een kijkje

Inspiratie 
opgedaan? 
Bel ons: 0341 436 436
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